
 

ســرویس سیاسی -بر اساس مصوبه مجلس 
شورای اســامی، خودروهایی که قیمت روز آنان 
بیش از ۳ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان باشد، مشمول 

مالیات خواهند شد.
نمایندگان مجلس شــورای اسامی در جلسه 
علنی در جریان بررســی گزارش کمیسیون تلفیق 
لایحه بودجه ۱۴۰۳ کل کشــور در بخش درآمدی، 

بند »د« تبصره ۶ لایحه را به تصویب رساندند.
بر اساس این مصوبه، انواع خودروی سواری و 
وانت دو اتاق )کابین( دارای شماره انتظامی شخصی 
در اختیار مالکان اعم از اشــخاص حقیقی و حقوقی 
غیردولتی که قیمت روز خودروی آنها بیش از ســی 
و پنج میلیارد )۳۵،۰۰۰،۰۰۰،۰۰۰( ریال است نسبت 
به مازاد بر این مبلغ مشمول مالیات سالانه خودرو به 

نرخ یک درصد )۱%( می شوند.
مأخذ محاسبه مالیات خودرو موضوع این بند، 
قیمت روز خودرو تعیین شــده توسط سازمان امور 

مالیاتی کشور است.
واردات خودروهــای لوکس تاثیری بر 

کاهش قیمت ها ندارد
 واردات خودروهــای لوکــس و گران قیمت 
تاثیــری در قیمت خودرو در بازار داخلی ندارد. باید 
شرایط را به گونه ای پیش ببریم که فضا رقابتی شده 
و خودروی با کیفیت و قیمت مناسب به مردم عرضه 
شود. عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 

اسامی گفت: نگاه مجلس نسبت به واردات خودرو 
و توسعه استفاده از خودروهای برقی مثبت و مجلس 

حامی این موضوع است.
 احمد رســولی نژاد درباره نگاه مجلس نسبت 
به واردات خودرو و توســعه استفاده از خودروهای 
برقــی، بیان کــرد: یکی از مصوبــات مهم مجلس 
یازدهم که کمیســیون صنایع و معادن روی آن کار 
کرد، بحث ســاماندهی بازار خــودرو و تصویب 
واردات خودرو بود.  وی ادامه داد: مجلس مصوباتی 
در خصوص واردات خــودروی صفر و همچنین 
واردات خودروهای کارکرده تا عمر ۵ ســال داشت 
و اکنون قریب به دوســال از تصویب این قانون می 
گذرد. دولت نیز در این زمینه همگام بود، اکنون بانک 
مرکزی همکاری لازم را نــدارد. زمانی که واردات 
خودرو به تصویب رسید، ایرانیان زیادی در خارج از 
کشور بودند که اعام کردند که ما خودمان می توانیم 

خودرو وارد کنیم اما بانک مرکزی همکاری نکرد.
 این عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس 
شورای اسامی، تصریح کرد: حتی همان موقع که این 
قانون در مجلس به تصویب رسید، تاثیر چشمگیری 
بــر کاهش قیمت خودروهای کارکــرده در بازار بر 
جای گذاشــت. ما معتقد هستیم که واردات خودرو 
باید به نحو تاثیرگذار انجام شود. از سوی دیگر باید 
خودروهایی وارد شود که قیمت متوسط داشته باشد 

تا طبقات متوسط جامعه بتوانند خریداری کنند. 

وی در ادامه تاکید کــرد: واردات خودروهای 
لوکس و گران قیمــت تاثیری در قیمت خودرو در 
بازار داخلی ندارد. باید شــرایط را به گونه ای پیش 
ببریم که فضا رقابتی شــده و خودروی با کیفیت و 
قیمت مناسب به مردم عرضه شود.  از طرف دیگر ما 
نباید برای واردات محدودیت قائل شویم. همچنین 
باید سود بازرگانی و عوارض گمرکی خودورهای 
وارداتی به حداقل رســانده شود تا قیمت تمام شده 
کاهش پیدا کرده و بتواند تاثیر خود را بر بازار بگذارد.  
نماینده مردم دماوند و فیروزکوه در مجلس افزود: باید 
مردم تغییرات را احســاس کنند. مردم باید احساس 
رفاه کنند. عملکرد دولــت و مجلس در ایجاد رفاه 
نسبی مهم است. ما می توانیم این امر را محقق کنیم 
به شــرطی که کار به کاردان سپرده شود. باید از افراد 
متخصص و با تجربه در جای خود استفاده کنیم.  این 
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: مجلس 
حامی واردات خودرو و توســعه خودورهای برقی 
است. تاکنون چندین جلسه نیز با وزیر صمت تشکیل 
دادیم و باید به آن ســمت حرکت کینم تا شعارها را 
کم کرده و عمل ما بیشتر شود.  رسولی نژاد در پایان 
گفت: نگاه مجلس نسبت به واردات خودرو به ویژه 
خودروهای برقی مثبت است. واردات خودروهای 
برقــی نیز مرحله بندی دارد؛ خودروهای عمومی و 
ســپس خودروهای شخصی در اولویت قرار دارند. 

باید برنامه ریزی شده و حساب شده گام برداریم.

بر اساس مصوبه مجلس شورای اسلامی:

مالیات خودروهای لوکس در سال ۱۴۰۳ تعیین شد

در پی نامه اعتراضی وزیر اقتصاد به رئیس گروه ویژه اقدام مالی؛

موافقت FATF با حذف نام ایران از ذیل توصیه شماره هفت

رئیس سازمان ملی استاندارد وعده داد؛

استانداردسازی ۱۰۰۰ قطعه خودرو تا پایان سال

عباس عبدی 

7 سیاسی

تجربه چین در این زمینه بســیار 
جالب است. چین برای جلوگیری از 
رشــد جمعیت بسیار موفق بود. ولی 
یک دهه است که در پی تشویق مردم 
به تشکیل خانواده و فرزندآوری است، 
ولی موفق نشده است. هنگامی که از 
چین صحبــت می کنیم حتما به نظام 
اداری قدرتمند و منابع مالی فراوان آن 
توجه داریم. مساله فرزندآوری را فقط 
نمایندگان مجلس ایران می توانند این اندازه ساده انگارانه نگاه کنند که با چنین 

قانونی حل شود.
با اســتناد به آخرین آمار بســیار محدودی که از فرزندآوری و مرگ و میر 
منتشر شده است نتیجه گرفتم که سیاست و قانون فرزندآوری در ایران شکست 
کامل خورده است و سکوت در برابر آن نیز مشکلی را حل نمی کند. این قانون نه 
تنها شکست خورده که نتیجه عکس هم داشته و هزینه سنگینی بر دوش مردم و 
کشور از طریق اتاف منابع و تورم و تخریب نهاد های اقتصادی بار کرده است.
 از این رو در این یادداشت می خواهم پیشنهاد زیر را ارائه کنم. اگر ۹ سال 
پیش و در شــرایط رشد ۱/۳ درصدی جمعیت، مساله فرزندآوری مهم بود و 
به همین دلیل اباغیه سیاست های جمعیتی صادر شد، اکنون و پس از گذشت 
حدود یک دهه و با تصویب یک قانون بســیار پرهزینه و ظاهرا همه جانبه، نه 

تنها آن رشد حفظ نشده بلکه کمتر از نصف هم شده است. 
در نتیجــه گمان می کنم حتی کارشناســانی کــه در آن مقطع زمانی با آن 
حساسیت موافق نبودند، شاید الان حساسیت پیدا کرده باشند، چرا که با ادامه 
این وضع به احتمال زیاد تا ســال ۱۴۱۰ به رشــد حدود صفر درصد خواهیم 
رســید. بنابراین لازم است اقدام جدیدی صورت گیرد و به نقد رویکرد هایی 
پرداخت که تا کنون برای حل این مشکل در پیش گرفته شده است. به این معنا 
که آیا دست اندرکاران قانونگذاری و دولت درک درستی از این مساله داشتند؟ 
و چرا این قانون به سرعت با شکست فاحش مواجه شد؟ مساله جمعیت ریشه 

در کدام متغیر های اجتماعی دارد؟ و چگونه قابل حل است؟
 کشــوری که در تامین شیرخشک نوزادان مانده است چگونه انتظار دارد 
فرزندآوری را افزایش دهد؟ فهم این مســاله ســهل و ممتنع است. هر کس به 
راحتــی می تواند اظهارنظر کند، ولی واقعیت این اســت که ماجرا پیچیده تر 
اســت. متاسفانه این قانون که بســیار پر هزینه بود حتی چند صفحه پیوست 

پژوهشی ندارد. 
اکنون در حال زیان از دو سو هستیم. از یک سو مساله فرزندآوری نه تنها 
حل نمی شود که پیچیده تر هم می شود و روند آن کاهشی است. از سوی دیگر 
هزینه های فراوان صرف افزایش آن می شــود کــه به طور کلی بی اثر و بیهوده 
است و عوارض این هزینه های بیهوده از طریق افزایش تورم و اختال در امور 

اقتصادی و اجتماعی، بر دوش مردم بار می شود.
 تجربه چین در این زمینه بسیار جالب است. چین برای جلوگیری از رشد 
جمعیت بسیار موفق بود. ولی یک دهه است که در پی تشویق مردم به تشکیل 
خانواده و فرزندآوری است ولی موفق نشده است. هنگامی که از چین صحبت 
می کنیم حتما به نظام اداری قدرتمند و منابع مالی فراوان آن توجه داریم. مساله 
فرزندآوری را فقط نمایندگان مجلس ایران می توانند این اندازه ســاده انگارانه 

نگاه کنند که با چنین قانونی حل شود.
در آخرین ســخنرانی مقام رهبری خطاب به ائمه جمعه بر تبلیغ و آگاه 
کردن مردم نسبت به مساله جمعیت تأکید کردند، ولی نکته ای که نباید مغفول 
واقع شود این است که هر تبلیغی هنگامی موثر است که در یک بستر مناسب 
رخ دهــد. در غیر این صورت تبلیغ اثرگــذاری کافی ندارد. با بیلبورد و بنرِ و 
برنامه های ســطحی تلویزیون نمی توان فرزنــدآوری را افزایش داد. تا کنون 
 نیــز هیچکدام از این تبلیغات موثر نبوده اســت. بعضا ضــد تبلیغ هم انجام 

می شود. 
 برای نمونه ســه روز پیش یکی از ائمه جمعه مراکز مهم اســتانی کشور 
برای فرزندآوری گفته است: »بچه دار نشدن مردم به خاطر گناهان است.« توجه 
ندارند که مردم می توانند بچه دارشــوند، مشکلی ندارند. نمی خواهند بچه دار 
شوند و این نه به خاطر گناهان خودشان بلکه به خاطر سوء وضعیت اقتصادی 
و فساد است و ربطی به گناه مردم ندارد. ظاهرا مردم مرغ عروسی و عزا شده اند. 
 به طور کلی این مساله اصولا فردی نیست، بلکه اجتماعی است و راه حل 
آن نیز اجتماعی است. متاسفانه سیاست گذاری اجتماعی در ایران، پژوهش و 
علم محور نیست و بیشتر بر اساس برداشت های ارتجالی مثل همان نظر آقای 
امام جمعه، انجام می شــود، و این امر منحصر به فرزندآوری نیســت بلکه در 
موضوع طاق، اعتیاد، مهاجرت، آب و محیط زیست و سایر آسیب های طبیعی 
و اجتماعی و نیز در مواجهه با جرایم هم شاهد این نوع سیاست گذاری هستیم. 
منع و مجازات رکن اصلی این سیاست ها هستند، و مشوق ها هم ناقص و کم 

اثر و حتی ناپایدار هستند. 
 امروز زمانی است که باید صریح اعام کرد که ادامه سیاست های جاری 
منجر به افزایش فرزندآوری نمی شود و به زیان مردم و کشور است. جلوی زیان 
را هر جا بگیریم سود است. پیشنهاد این است که در درجه اول این سیاست ها 
متوقف شود و یک گروه از کارشناسان خبره و مستقل، درباره مساله فرزندآوری 
و چرایی کاهش به نسبت نامتعارف آن و نیز شکست قانون جدید و راه حل هایی 
که می تواند منجر به بهبود آن شــود، گزارشی را تهیه و منتشر کنند و بر اساس 
آن سیاســت گذاری شود. البته دور این دولت و مجلس را هم باید خط کشید، 

ظرفیت چندانی برای همراهی علمی آن ها در این ماجرا وجود ندارد.

سرویس سیاسی - وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: مزد منطقه ای 
و مزد رشته صنعتی و خدماتی عین قانون است؛ قانون گذار گفته مزد باید بر 

اساس منطقه و نوع صنعت باشد و تا الان اجرا نشده است.
ســید صولت مرتضــوی درباره این که آیا مزد منطقــه ای برای افزایش 
دســتمزد کارگران در ســال ۱۴۰۳ لحاظ می شود، یا خیر گفت: موضوع مزد 
منطقه ای و مزد رشــته صنعتی و خدماتی عین قانون اســت؛ قانون گذار گفته 
است مزد باید بر اساس منطقه و نوع صنعت باشد و تا الان اجرا نشده است، 
درحال حاضر پیشــنهاداتی را بعضی از دوســتان که از اعضای شورای عالی 

کار هستند، ارائه داده اند که در دست بررسی است. 
می نشــینیم بحث می کنیم اگر در شــورای کار تصویب شد، حتما اجرا 

می شود اگر نشد هم خیر.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی درباره آخرین اخبار جلســات شورای 
عالــی کار در خصوص تعیین دســتمزد کارگران در ۱۴۰۳ اظهار داشــت: 
کارگروه ها فعال هستند و بررسی می کنند به استناد قانون ان شاالله امیدواریم 

که بستر تصمیم گیری فراهم شود.
وی در پاســخ به این که آیا اسفندماه امسال تعیین دستمزد می شود یا به 
فرودین ماه ســال ۱۴۰۳ کشیده می شود، گفت: برای سال ۱۴۰۳ می خواهیم 
تصمیــم بگیریم خیلی ضرورت ندارد الان تصمیم گیری شــود. این تصمیم 
برای ۱۴۰۳ است که از ۱/۱/۱۴۰۳ باید اجرایی شود و حتما در وقت مناسب 

تصمیم می گیریم.
مرتضوی در خصوص عیدی کارگران بیان کرد: قانون مشــخص کرده 

است و طبق قانون پرداخت می شود.

دور این مجلس و دولت را خط بکشید

مرتضوی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

پیشنهادات اعضای شورای عالی کار 
در دست بررسی است

سه شنبه 3 بهمن 1402، 11 رجب 1445 ،23 ژانویه 2024، شماره 4396، صفحه

ســرویس سیاســی - عضو 
کمیسیون اجتماعی مجلس گفت: مایه 
تأسف است که همراهی های مجلس با 
دولت در بیش از ۹۰ درصد موضوعات 
دیده نشــود و بر سر افزایش حقوق که 
معیشت مردم و کارمندان دولت است 
بــر روی یــک افزایــش ۲ درصدی 
حقوق ها چنین واکنش منفی نسبت به 

نمایندگان مشاهده می شود.
سیدکریم حسینی عضو کمیسیون 
اجتماعی مجلس شــورای اسامی در 

پاسخ به این سوال که »دولت درخصوص یک افزایش ۲ درصدی حقوق کارمندان 
یک واکنش تند رسانه ای داشت و رسانه های دولت هجمه قابل توجهی به مجلس 
داشتند«، گفت: با توجه به وضعیت اقتصادی کشور و اوضاع معیشتی مردم به ویژه 
کارمندان دولت ما باید یکی از ســه راه موجود را انتخاب کنیم و آن اجرایی شود. 
در حال حاضر پایه حقوقی کارمندان پایین اســت و افزایش های گذشته همراه و 
در واقع به موازات افزایش تورم نبوده اســت، بنابراین یا باید پایه حقوقی افزایش 
پیدا می کرد یا این درصدهایی که هر ساله در بودجه سنواتی می آیند نیز باید پایین 

بودن را جبران کند.
وی ادامه داد: همین الان ۱۸ درصد را بررسی کردیم، در کمیسیون اجتماعی 
و پیشــنهاد کمیســیون افزایش ۷ درصد و ۲۵ درصد بود اما تلفیق در همراهی با 
دولت آن را کنار گذاشت و آن را به ۲۰ درصد رساند یعنی فقط ۲ درصد افزایش 
نســبت به پیشــنهاد دولت اما اینکه الان دولت بر سر این ۲درصد هم بحث کند، 

جای سوال دارد.
نماینده مردم اهواز تصریح کرد: اگر دولت راه اول یعنی افزایش ســنواتی را 
نپذیرد، باید به گزینه بعدی فکر کنیم. در چنین شرایطی ناچار هستیم که از راه دیگر 
جبران کنیم و آن افزایش فوق العاده ویژه اســت که اکنون بسیاری از وزارتخانه ها 

خواستار و پیگیر این مساله هستند.
حسینی خاطرنشان کرد: به هر حال مجلس و دولت باید حرفی برای گفتن 
در خصوص افزایش حقوق داشته باشند، باید یا پایه حقوقی که پایین بوده افزایش 
پیدا می کرد یا درصدهای سنواتی افزایش مناسب داشته باشد یا فوق العاده ویژه که 
در نظر بگیرند مانند وزارتخانه های کشور، بهداشت، ورزش و جوانان که از نظر 

حقوق و دستمزد پایه حقوقی پایینی داشتند.
عضو کمیسیون اجتماعی در واکنش به اقدام دولت و فضاسازی رسانه ای و 
هجمه علیه مجلس در مقابل همکاری های قوه مقننه، ابراز داشت: مایه تأسف است 
که این همراهی مجلس با دولت در بیش از ۹۰ درصد موضوعات و موارد باشد و این 
را دولتی ها نبینند، ولی در مواردی که به نفع مردم و کارمندان دولت است؛ مجلس 

یک نظری بدهد و این هم از سوی دولتی ها تحمل نشود و هجمه صورت گیرد.
حســینی در پاسخ به سوالی درخصوص همسان سازی حقوق بازنشستگان 
و موافقت مجلس با افزایش ۱ درصدی مالیات بر ارزش افزوده و این ســوال که 
»چقدر احتمال می دهید درســت اجرا شود؟«، عنوان کرد: ما همواره این را گفتیم 
که برای خلق منابع درآمدی، دولت نباید سراغ آسان ترین و سهل الوصول ترین راه 
برود، این خطاست. اینکه ما برای افزایش حقوق و همسان سازی بازنشستگان از 
طریق افزایش مالیات بر ارزش افزوده اقدام کنیم، خطاست و یقیناً روی معیشت 
مردم تاثیر منفی می گذارد و اینکه ما بخواهیم برای درست کردن ابرو بزنیم چشم 

را کور کنیم روش مدیریت و تدبیر نیست.
وی ادامه داد: بنابراین منابع دیگری برای تامین همسان سازی حقوق وجود 

دارد و دولت نباید سراغ افزایش مالیات بر ارزش افزوده برود.
نماینده اهواز در پاسخ به این سوال که »یعنی در صحن تعدادی از نمایندگان 
به دنبال حذف افزایش ۱ درصدی مالیات بر ارزش افزوده هستند؟«، گفت: با توجه 

به اثرات تورمی که دارد، قطعا ما به دنبال حذف یک درصد هستیم.

ســرویس سیاســی - هادی 
طحان نظیف در گفت وگوی تلویزیونی 
اظهار داشت: براساس قانون سه مرحله 
برای بررســی صاحیت  ها شــامل 
هیات های اجرایی، هیات های نظارت 
و شورای نگهبان پیش بینی شده است.

عضــو حقوقدان و ســخنگوی 
شورای نگهبان گفت: فهرست اسامی 
یکهــزار نفری که تاکنــون در مرحله 
شــورای نگهبان تایید شده ، به وزارت 
کشــور ارسال شــد و در ۱۹ بهمن ماه 

لیست نهایی تاییدصاحیت شدگان اعام می شود.
 هادی طحان نظیف اظهار داشــت: براســاس قانون سه مرحله برای بررسی 
صاحیت ها شــامل هیات هــای اجرایی، هیات های نظارت و شــورای نگهبان 

پیش بینی شده است.
 وی با اعام اینکه اکنون در مرحله رسیدگی به صاحیت ها در شورای نگهبان 
هستیم، اظهار داشت: بررسی صاحیت ها در شورای نگهبان از روز ۲۰ دی ماه آغاز 
شده است. اعضای شورای نگهبان شخصاً به بررسی اعتراضات داوطلبانی که در 

مرحله قبل )هیات های نظارت( تایید نشدند، می پردازند.
 طحان نظیف افزود: اعضا پرونده های داوطلبان را بررسی می کنند. اگر ابهام 
و شــائبه ای وجود داشته باشد، با داوطلب تماس می گیرند و یا در صورت نیاز از 
فرد دعوت می کنند. اسناد، ادله و دفاعیات داوطلب را دریافت می کنند و در نهایت 

تصمیم نهایی را اتخاذ می کنند.
 سخنگوی شورای نگهبان ادامه داد: تاکنون در مرحله بررسی صاحیت ها در 

شورای نگهبان بیش از یک هزار نفر تایید صاحیت شده اند. 
وی خاطرنشــان کرد: تا زمان نهایی که ۱۹ بهمن ماه است زمان زیادی باقی 
مانده است. تاش های شبانه روزی ادامه دارد. تک تک پرونده های داوطلبان توسط 
اعضا بررسی می شود. موارد با داوطلبان در میان گذاشته می شود و تصمیم نهایی 

اتخاذ می شود.
 طحان نظیف همچنین خبر داد که ساعتی پیش فهرست اسامی یکهزار نفری 
که تاکنون در مرحله شورای نگهبان تایید شدند، به وزارت کشور ارسال شد و در 

۱۹ بهمن ماه لیست نهایی تاییدصاحیت شدگان اعام می شود.

حسینی عضو کمیسیون اجتماعی مجلس خبر داد:

گروهی از نمایندگان به دنبال  حذف افزایش
 ۱ درصدی مالیات بر ارزش افزوده هستند

سخنگوی شورای نگهبان:

لیست نهایی تایید صلاحیت  شدگان
 ۱۹ بهمن اعلام می شود

 مقدم کارشناس مسایل سیاسی:

معیار رشد سیاسی در ایران، دوری یا 
نزدیکی به صاحبان قدرت است

سرویس سیاســی - »بیژن مقــدم« کارشناس 
مسائل سیاسی با اشاره به مسیرهای پیشرفت سیاسی 
در ایران و دیگر کشورها اظهار کرد: وقتی یک حزب 
در رقابت برای کسب قدرت موفق شد تا اکثریتی را 
کســب کند و کرســی ها را در اختیار بگیرد، استفاده 
کردن از نیروهای حزبی برای آن حزب، اولویت پیدا 
می کند.وی افزود: در بســیاری از کشــورها مبنا این 
اســت که فرد در یک حزب، چقدر رشــد کرده و به 
چه موقعیت هایی در درون حزب رسیده و به همین 
ترتیب، چه مهارت هایی را کسب کرده است؛ سپس 
آن فرد در صحنه اجرا می تواند مسؤولیت بگیرد؛ لذا 

این مسیر رشد سیاسی معطوف به حزب است. 

مقدم گفت: در بعضی کشــورهای دیگر معیار 
کسب مسؤولیت و رشد سیاسی نزدیکی و دوری به 
صاحبان قدرت، پارتی بازی یا مســائلی از این دست 
است؛ در این شرایط بعضی افراد ممکن است بتوانند 
به مراکز قدرت و مسؤولیت ها نزدیک تر شوند و در 

آینده مسؤولیت بگیرند.
وی تصریح کرد: واقعیت این است که در کشور 
مــا نظام حزبی وجود ندارد که بتوانیم مدل اول یعنی 
گرفتن مســؤولیت بر اساس کادرســازی حزبی را 
پیــش ببریم؛ چون احزاب قوی و پایدار در کشــور 
نداریم، یکی از شرایط ســپردن مسؤولیت به افراد، 
شایسته ســالاری اســت.مقدم افزود: در خصوص 

اینکــه چگونه به افراد شایســته برســیم، در بعضی 
دســتگاه ها و نهادهــا، آزمون هایی در این خصوص 
برگزار می شــود. در موارد دیگر، از افرادی که خود 
را صاحب صاحیت می دانند، برای تصدی یک کار 
دعوت می شــود و این افراد توسط یک هیأت مورد 

ارزیابی قرار می گیرند.
سیستم ها باید بتوانند »امکان رشد« را 

برای افراد فراهم کنند
فعال رسانه ای افزود: در همه نظام های سیاسی، 
هر کســی در هر جایگاهی کــه قرار دارد باید امکان 
بهترشدن داشته باشد. من یک مثال رسانه ای بزنم؛ در 
یک رسانه مگر چند سردبیر و مدیر مسؤول حضور 
دارند؟ یک نفر، صاحب امتیاز است که به عنوان مالک 
است و یک مدیر مسؤول دارد و ممکن است در کنار 
آن ها، یک یا دو سردبیر هم داشته باشد؛ ممکن است 
این رسانه تعداد زیادی خبرنگار هم داشته باشد؛ اینکه 
فکر کنیم یک خبرنگار خوب الزاماً همان خبرنگاری 

است که باید سردبیر هم بشود، تصور غلطی است.
مقدم افــزود: یک خبرنگار خــوب، می تواند 
رشــد کند اما ممکن اســت در تمام عمرش، صرفاً 
یــک خبرنگار خــوب بماند ولو اینکــه »خبرنگار 
خوب تر« شود. اگر ما این خبرنگار را در جای دیگر 
مانند ســردبیری گذاشــتیم، به او ظلم و به آن رسانه 
ظلم کرده ایم چون رســانه، یک خبرنگار خوب را از 
دست داده اســت. مقدم گفت: اگر احساس کردیم 
یک خبرنگار خیلی خوب الزاماً می تواند ســردبیر یا 
مدیر مسؤول خوبی هم بشود، تفکر اشتباهی است؛ 
راه رشد اما بسته نیست و آن خبرنگار می تواند تبدیل 
به یک »خبرنگار خیلی خوب« شــود. سیستم ها باید 
بتوانند در بدنه، در بخش های سیاسی و غیر سیاسی، 
امکان رشد را برای افراد فراهم کنند و فرد، احساس 

تضییع حقوق نکند.

ســرویس سیاسی - توصیه ۷ گروه ویژه اقدام 
مالی )FATF( در خصــوص تحریم های هدفمند 
مرتبط با اشاعه ساح های کشتار جمعی است که از 
کشور ها می خواهد در راستای قطعنامه های شورای 
امنیت ســازمان ملل متحد اقدامات بیان شده از قبیل 
توقیف وجوه و دارایی های اشــخاص تعیین شده را 

بدون تاخیر اعمال کند.
به دنبال نامه اعتراضــی وزیر امور اقتصادی و 
دارایی، رئیس گروه ویژه اقدام مالی طی نامه ای رسمی 
ضمن پذیرش درخواســت جمهوری اسامی ایران 
بیان کرده که اصاحات و تغییرات در استاندارد های 
خود مرتبط با قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت سازمان 
ملل متحد را به همه کشور های عضو و شبکه جهانی 

مبارزه با پولشویی خود اعام نموده است.

وزارت اقتصــاد اعام کرد: پیرو ارســال نامه 
اعتراضی از طرف وزیــر امور اقتصادی و دارایی به 
رئیس گروه ویژه اقدام مالی )FATF( و پیگیری مرکز 
اطاعات مالی جمهوری اسامی ایران برای حذف 
نام ایران از ذیل توصیه شــماره ۷ و اســتاندارد های 
این نهاد، ســرانجام رئیس گروه ویژه اقدام مالی طی 
نامه ای رسمی، ضمن پذیرش درخواست جمهوری 
اســامی ایران بیان کرد که اصاحات و تغییرات در 
استاندارد های خود مرتبط با قطعنامه ۲۲۳۱ شورای 
امنیت سازمان ملل متحد را به تمامی کشور های عضو 
و شــبکه جهانی مبارزه با پولشویی خود اعام کرده 

است.
ایــن موضوع بیانگر مطالبه گری دولت مردمی 
و شورای پیشگیری از جرایم پولشویی و تامین مالی 

تروریســم با رویکرد احقاق حقــوق ملت ایران از 
گروه ویژه اقدام مالی است. پیش از این، سیداحسان 
خانــدوزی، وزیر امور اقتصادی و دارایی در نامه ای 
اعتراضی به گروه ویژه اقدام مالی )FATF( خواستار 
آن شــده بود تا نام جمهوری اســامی ایران از ذیل 
توصیه ۷ و ســایر اســناد مرتبط این نهاد با قطعنامه 
۲۲۳۱ شورای امنیت سازمان ملل متحد حذف شود.

 )FATF( توصیــه ۷ گــروه ویژه اقدام مالــی
در خصــوص تحریم های هدفمند مرتبط با اشــاعه 
ســاح های کشــتار جمعی اســت که از کشور ها 
می خواهد در راســتای قطعنامه های شورای امنیت 
سازمان ملل متحد اقدامات بیان شده از قبیل توقیف 
وجوه و دارایی های اشــخاص تعیین شــده را بدون 

تاخیر اعمال کند.

سرویس سیاسی - رئیس سازمان ملی استاندارد 
با اشــاره به ایجاد اختال در فرآیند استانداردسازی 
قطعات خودرو از سوی مافیای این بخش، وعده داد 
که تا پایان سال ۱۰۰۰ قطعه خودرو مشمول استاندارد 

خواهد شد.
مهدی اســام پناه با بیان اینکه تا ســال ۱۴۰۰، 
حدود ۴۰ تا ۵۰ استاندارد قطعه خودرو مصوب بیشتر 
وجود داشــت، گفت: اما تا پایان ســال ۱۰۰۰ قطعه 

خودرو مشمول استاندارد خواهد شد.
وی افــزود: وقتــی وارد چنیــن فرآیندهایی 

می شــوید، مقاومت هایــی از ســوی کســانی که 
نمی خواهند این قطعات استاندارد سازی شود، وجود 
دارد و حداقــل کاری که این افراد انجام می دهند این 

است که همراهی نمی کنند.
رئیس سازمان ملی استاندارد همچنین گفت: با 
وجود همه این اختالات که در حوزه مافیای قطعه، 
به ویژه قطعه وارداتی شکل می گیرد یا از حوزه کسانی 
که نمی خواهند به استانداردسازی تن بدهند، سازمان 
تا پایان ســال ۱۰۰۰ قطعه خودرو را استاندارد سازی 

خواهد کرد.

کارشناس مسایل سیاسی معتقد است که به دلیل خلاء حضور احزاب پایدار و قوی در ایران، معیار کسب مسوولیت و رشد سیاسی، نزدیکی 
و دوری به صاحبان قدرت است.

 در خصوص اینکه چگونه به افراد شایسته برسیم، در بعضی دستگاه ها و نهادها، آزمون هایی 
در این خصوص برگزار می شود. در موارد دیگر، از افرادی که خود را صاحب صلاحیت می دانند، 
برای تصدی یک کار دعوت می شود و این افراد توسط یک هیأت مورد ارزیابی قرار می گیرند.

یادداشت سیاسی


